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رویداد

ديگر تمام تهرانی ها در جريان هستند که با اتمام دوره 
مديريت تيم قاليباف بر شهرداری تهران و ورود چهره های 
جديد به مديريت شــهری تهران تغييرات گســترده ای 
در طــرح ترافيک و زوج و فرد اعمال شــده اســت؛ مثل 
تبديل شــدن جريمه ورود به طرح ترافيک و زوج و فرد به 
«عوارض ورود» که باعث می شــد درآمد ناشــی از ورود 
خودروها به اين دو محدوده مستقيما به دست شهرداری 
برســد و همين موضوع باعث اعتراض پليس راهنمايی و 
رانندگی به اين وضع شده بود. مدتی بعد از اجرای اين طرح 
هم، خبر رســيد که تغييرات ديگری هم در راه است؛ اعم 
از تبديل محدوده زوج و فرد به محدوده «کنترل آلودگی 
هوا» که اين طرح هم اعتراض پليس راهنمايی و رانندگی 
را در پی داشــت با وجود اين ديروز مدير واحد ساماندهی 
طرح ها و محدوده های ترافيکی شهرداری تهران خبر داد 
که با وجود اين اعتراض ها، از اول تير ماه طرح جايگزينی 
«محدوده زوج و فرد» با «محدوده کنترل آلودگی هوا» اجرا 
خواهد شد. او گفت: «طرح کنترل آلودگی هوا مورد تصويب 
شورای اسلامی شهر تهران و شورای ترافيک شهر تهران 
قرار گرفته اســت و ا ين طرح طبق قانون لازم الاجراست و 
عملياتی خواهد شد و نيازمند تأييد ثانوی و مجدد هيچ فرد، 
سازمان و نهاد ذی مدخل ديگر نيست و معاونت حمل ونقل 
و ترافيک شهرداری تهران قطعا طرح کنترل آلودگی هوا 
را از اول تير ماه اجرايی خواهد کرد.» حالا ممکن اســت با 
خودتان بگوييد تفاوت اين دو طرح چيســت؟ اول از همه 
بايد گفت که محدوده جغرافيايی طرح زوج و فرد و طرح 
جديد کنترل آلودگی هوا هيچ تفاوتی ندارد و طرح جديد 
در همان محدوده جغرافيايی اجرا می شــود؛ با اين تفاوت 
که ديگر شماره پلاک خودروی شهروندان اهميتی ندارد 
و پای فاکتورهای ديگر به ميان آمده اســت به اين صورت 
که تمام شهروندان تهرانی در هر فصل از  سال می توانند به 
مدت ٢٠ روز کاملا رايگان وارد اين محدوده شوند و برای 
بقيه روزها بايد عوارض مشــخصی بپردازند. شهروندان 
غيرتهرانی هم اگر به اين شهر آمدند، ١٥ روز می توانند بدون 
پرداخت هزينه با خودروی شخصی شان وارد اين محدوده 
شوند. در مورد ميزان عوارضی که خودرو دارها برای ٧٠ روز 
باقيمانده فصل می پردازند، هم شاخص هايی مانند داشتن 
معاينه فنی يا معاينه فنی برتر و سکونت در محدوده کنترل 
آلودگی هوا می تواند تخفيف های چشمگيری داشته باشد؛ 
مثلا معاينه فنی های برتر از تخفيف ٢٥ درصدی و ساکنان 
محدوده هم از تخفيف ٥٠ درصدی بهره مند می شوند البته 
هنوز رقــم دقيق عوارض ورود به اين محدوده مشــخص 
نيســت اما تمام خودرودارها برای اســتفاده از آن ٢٠ روز 
رايگان و بقيه مزايا بايد در سايت تهران من ثبت نام کرده و 

حساب کاربری خودشان را شارژ کنند. 
ديروز همزمان با اعلام خبر اجــرای قطعی اين طرح از 

اول تير ماه، يک خبر ديگر هم آمد که باعث توجه بيشتر 
افکار عمومی به موضوع ترافيک تهران شد و آن حرف های 
اميرحسين حيدرنيا، معاون حمل ونقل و ترافيک منطقه دو 
تهران بود که جزييات دريافت عوارض برای پارک حاشيه ای 
در اين منطقه را اعلام کرد و گفت که مدت زمان استفاده 
از معابر و خيابان های اين منطقه بــرای پارک رايگان ٣٠ 
دقيقه اســت. او تأکيد کرد که چون تعيين عوارض برای 
پارک بيشــتر از ٣٠ دقيقه با اســتفاده از دوربين ها و يک 
سامانه يکپارچه انجام می شود، هر گونه تلاش برای گريز 
از آن مثل جا به جايی خــودرو از يک کوچه به کوچه ديگر 
بيهوده خواهد بود؛ مگر اين که صاحب خودرو، خودرو را کلا 
به يک محدوده ديگر ببرد. او توضيح داد: «اگر شهروندان 
می خواهند بدانند که کدام معابر در يک حلقه و منطقه قرار 
می گيرد، به هنگام پارک خودرو خود به بارکد ثبت شده بر 
روی تابلو نصب شــده توجه کنند و اگر بارکد ثبت شده در 
دو نقطه يکســان بود، بدانند که تنها می توانند ۳۰ دقيقه 
خودروی خود را به صــورت رايگان پارک کنند. اگر فردی 
پس از ۳۰ دقيقه پارک خــودروی خود در يکی از مناطق 
اجرای طرح مديريت پارک هوشمند حاشيه ای از آن منطقه 
خارج شد و در منطقه ای ديگر اجرای اين طرح خودروی 
خود را پارک کرد که بارکدهای ثبت شده در تابلوها متفاوت 
بود، می تواند در آن نقطه نيز به مدت ۳۰ دقيقه خودروی 

خود را به صورت رايگان پارک کند.»
اگرچه حيدرنيا تأکيد کرده که اجرای اين طرح فقط با 
هدف درآمدزايی برای شــهرداری تهران نبوده و يکی از 
اهداف اجرای آن مديريت بار ترافيکی مناطق مختلف است 
اما انتشــار اين خبر کمی بعد از انتشار خبر اجرای قطعی 
طرح کنترل آلودگی هوا از اول تيرماه باز هم موضوع تکراری 
افزايش هزينه زندگی در تهران را سر زبان ها انداخت و باعث 
شد خيلی ها شــهرداری و شورای شــهر را به تلاش برای 

کسب درآمد حداکثری از شهروندان متهم کنند اما محمد 
عليخانی، رئيس کميته حمل ونقل و ترافيک شورای شهر 
تهران تأکيد می کند که اين طرح ها اختراع مديريت شهری 
تهران نيست و در بســياری از شهرهای بزرگ جهان اجرا 
می شود. او می گويد: «اول از همه اين که ساماندهی فضاهای 
شهری ضروری است، ضمن اين که مديريت جديد شهری 
در تهران بســياری از راه های درآمدزايی شهرداری را که 
در دوره قبل خيلی هم مرسوم بود به درستی بسته است؛ 
مثل فروش تراکم، اعطای مجوز ساخت در باغات، فروش 
فضاهای عمومی و.... خب وقتی شهرداری ديگر نبايد مانند 
قبل تراکم و پروانه ساخت بفروشد و از آن طرف بدهی های 
کلانی هم از دوره قبل باقی مانده است، چطور می تواند به 

وظايفش عمل کند؟»
او ادامــه می دهــد: «خيلــی از مــردم نســبت بــه 
ساخت وســازهای عجيب وغريب و سبزشــدن برج های 
بلندمرتبه در خيابان های باريک و اعطای مجوز ساخت در 
فضاهای سبز شکايت داشتند اما بايد بدانند که شهرداری 
نهادی اســت که بايد خودش برای خودش درآمد کسب 
کند و بودجه دولتی ندارد و اگر قرار باشــد ديگر از طريق 
فروش هوا و زمين شــهر درآمد کسب نکند بايد به سمت 
دريافت عوارض برويم  که يک درآمد معقول و عادلانه برای 

شهرداری ها است.»
شهربانو امانی که او هم عضو کميته حمل ونقل شورای 
شــهر اســت بر هزينه کرد اين درآمدها تأکيد می کند و 
می گويد:  «بعضی از تصميم ها شــجاعانه هســتند و در 
طولانی مدت تأثير خودشان را نشان می دهند. وقتی مردم 
ببينند که در ازای هزينه هايی که از آنها گرفته می شــود، 
خدمات دريافت می کنند و مديريــت ترافيک و کنترل 
آلودگی هوا درنهايت تأثيرش را خواهد گذاشت، اعتراض ها 

هم کم می شوند.»

اين ستون قرار است دغدغه های يک هفته 
باشد برای آن چه که شفاف نشده و بهتر است 

شفاف شود

هزینه هایى که شفافیت لازم دارند

محمد امین زارعى

جامعه امروز ايران هر روز بيشــتر تشنه شفاف سازی 
می شود، چراکه روش دسترسی به اطلاعات بسيار سهل و 
آسان شده و در اين آسانی چه بسا اطلاعات غلط و دروغين 
نيز در دسترس هستند. اين روزها که زنگ انتخابات به صدا 
درآمده و کم کم اخبار مربوط به استعفاها و ثبت نام ها و... 
را می شنويم، بهتر است به يک دغدغه قديمی اما بسيار 

مهم بپردازيم. 
هر سالی که  ســال انتخابات باشد، يکی از دغدغه های 
مســئولان و مردم چگونگی برگــزاری اين مهمترين 
ابزار دموکراسی اســت. قطعا با تجربه به دست آمده در ۴ 
دهه گذشته و همچنين رشد سريع تکنولوژی ها، هر بار 
برگزاری چنين رخدادی نسبت به دوره قبلی پيشرفت 
داشته و بهتر برگزار شده اســت. اما در بخش هايی هنوز 
راه زيادی بــرای پيمودن داريم. يکــی از اين موضوعات 
شفافيت هزينه های تبليغاتی کانديداهاست. هزينه هايی 
که گاه اعداد سرسام آوری دارند و يکی از بخش های تاريک 
انتخابات که الزاما  بايد بر آن نورافکن انداخته شود، همين 
بخش است. شايد به جهت اظهار حسن نيت  بهتر باشد 
که شفافيت از خود کانديداها شروع شده و پيش از آن که 
بايد و نبايد قانون به سراغشان برود، خود پيش قدم شده 
و هزينه های مربوط به تبليغاتشان را شفاف سازی کنند 
که در اين صورت رأی دهندگان با اطلاع کامل از شرايط 
کانديداها نسبت به رأی دادن اقدام خواهند کرد. گرچه 
مسئولان برگزاری انتخابات همواره بر اين مسأله تاکيد 
کرده اند، چنان که اخيرا ســخنگو و دبير ستاد انتخابات 
کشور اعلام کرده:  «قطعا شورای نگهبان و وزارت کشور 
در پی شفاف سازی هزينه های انتخاباتی هستند تا مردم 
بدانند چه منابعی برای تبليغات هزينه می شود. در ستاد 
انتخابات کشور بايد در اين زمينه دستورالعمل هايی ايجاد 

شود به شرط آن که با قانون مغايرت نداشته باشد.»
اينجا بهتر است به مســئولان محترم يادآوری شود 
گرچه فرهنگ سازی برای شفافيت بسيار مهم و ضروری 
است، اما فرهنگ سازی با توصيه و پيشنهاد در مسير خود 
قرار نخواهد گرفت و وضع قوانين و مقررات مناسب، ريل 
اين مسير را خواهد ساخت. قطعا با وجود و اجرای صحيح 
قوانين، شفاف ســازی خواهد توانست مرحله بعدی که 
همان افزايش ســطح اعتماد عمومی است را تضمين 
کند. به نظر می رسد با حساسيت های موجود در جامعه 
امروز، شفاف سازی هزينه های تبليغاتی يکی از بهترين 
راهکارهای افزايش اعتماد و بالتبع ســرمايه اجتماعی 

است. 
در پايان يک پيشــنهاد کاربردی می تواند اين باشــد: 
همان گونه که احزاب و کانديداها موظف به رعايت قوانين 
انتخابات هستند، موظف باشند که محل تامين و مصرف 
هزينه های تبليغاتی خود را در ساده ترين و منسجم ترين 
شکل ممکن و با اســتفاده از ســايتی که وزارت کشور 
مهيا می کند، نشان دهند؛ چنان که در اين سايت هم به 
معرفی کانديدا ها و برنامه هايشــان پرداخته شود و هم 
جدول مربوط به هزينه ها در دســترس مردم قرار گيرد. 
تکميل شدن اين بخش در سايت می تواند محک مناسبی 
برای راستی آزمايی کسانی باشد که قرار است چهارسال 

به عنوان نماينده مردم قيام و قعود کنند.  

یادداشت

داستان تکرارى یک اوقات 
فراغت پیش بینى نشده

ادامه از صفحــه اول| تعطيلاتی که 
می تواند موج دوم نوروز باشد و برای مردم، 
آرامش بيشــتر و برای شــهرهای ميزبان 
درآمد دوچندان داشته باشــد، به سادگی 
از دســت می رود. انگار همــه چيز ناگهانی 
و يکهويی(!)  ســر از تقويم درآورده و کسی 
نمی تواند برنامه ريزی کند که با اين ســيل 
مسافران بايد چه کرد و برای استفاده بهتر 
چه زمينه ای چيد. نتيجه می شــود همين 
ماجرای تکرارشــونده ای که هر  سال با آن 
مواجهيم؛ ســاعت های بی شــماری که در 
ترافيک بی امان و وحشتناک تلف می شود 
و رکوردهايی کــه برای همديگــر تعريف 
می کنيم و انتهای خوشــگذرانی و استفاده 
از تعطيلات، می شــود قصه جــوج زدن و 
صورت هــای ســوخته در آفتاب شــمال! 
راســتی، تعطيلات بعدی کجا در ترافيک 

بمانيم؟

اعضاى کمیته حمل ونقل شوراى شهر از طرح هایى مانند کنترل آلودگى و پارك حاشیه اى دفاع مى کنند

پرداخت هزینه زندگى در تهران
 با عوارض جدید

 

در ایام تعطیــلات، خبرى به ســرعت در فضاى 
مجازى و شــبکه هاى اجتماعى پیچیــد که ابتدا 
نگران کننده به نظر مى رســید. خبر  مربوط بود به 
اســتعفاى ســید محمد بطحایى، وزیر آموزش و 
پرورش. معاونت روابط عمومى و اطلاع رسانى وزارت 
آموزش و  پرورش هم در همان ســاعات اولیه پخش 
این خبر در اطلاعیه اى اعــلام کرد:   «خبر پذیرش 
اســتعفاى وزیر آموزش و پرورش که  توسط برخى 
رسانه ها و خبرگزارى ها منتشر شده است، تکذیب 
مى شــود.» بعد از این خبر و انتشــار تکذیب آن، 
فضا با حدس و  گمانه زنى همــراه بود؛ عده اى علت 
را عدم پرداخت مطالبات فرهنگیان و حتى ناکامى 
در رتبه بندى معلمان در سال جارى عنوان  کردند. 
خبرگزارى تســنیم هم بنا به اطلاع یک منبع آگاه 
خبر داد:   «این استعفا در جلسه اخیر هیأت دولت 
به حجت الاسلام  حســن روحانى رئیس جمهورى 
تقدیم شده اســت.» اما به فاصله کوتاهى از پخش 
این خبر مشخص شد که این استعفا به دلیل شرکت 
در  انتخابات مجلس بوده. بعد از آن هم خبرگزارى ها 
خبر دادند رئیس جمهورى با این اســتعفا موافقت 

کرده است. حتى جبار  کوچکى نژاد، عضو کمیسیون 
آموزش و تحقیقات مجلس در گفت وگویى عنوان 
کرد:   «دلیل اصلى این اســتعفا، مشکلاتى بود که 
در  مســیر آموزش و پرورش وجود داشته، ازجمله 
طرح رتبه بنــدى فرهنگیان که بایــد طبق قانون 
اجرا مى شــد و وزیر هرچه تلاش کرد  موفق نشــد 
مصوبه براى انجــام آن از دولت بگیــرد .   مطالبات 
فرهنگیان و بازنشســتگان ازجملــه موارد دیگرى 
اســت که آموزش و  پرورش را دچــار چالش کرده 
است. همچنین به خاطر مسائل و حواشى که اخیرا 
در مدارس پیش آمد، نیاز بود تا معلمان پرورشــى 
 جذب کنند که مجــوز این کار را بــه وزیر ندادند. 
دولت باید 1600 میلیــارد به آمــوزش و پرورش 
مى داد تا مطالبات فرهنگیان را  پرداخت کند و این 
کار هم انجام نشــد و همکارى دولت با بطحایى در 
شب عید هم همکارى خوبى نبود .  » با این حال روز 
گذشته  على ربیعى، سخنگوى دولت، در گفت وگو با 
شبکه خبر اصل ماجرا را شرح داد و گفت:   «ابتداى 
هفته آقاى بطحایــى نامه  استعفاى شــان را براى 
رئیس جمهورى نوشــتند و اعــلام کردند که علت 

استعفا، حضور در مجلس است. روز سه شنبه، ایشان 
با دفتر  آقاى واعظى رئیــس دفتر رئیس جمهورى 
تماس گرفتند و درخواست کردند تا پیش از اتمام 
مدت زمان قانونى،  با استعفاى شــان موافقت  شود 
که رئیس جمهورى هم با استعفاى ایشان موافقت 
کردند .  » ربیعى درباره برخى گمانه زنى ها که حتى 
به شــایعه هم نزدیک مى شــد گفت:   «با توجه به 
 شخصیتى که از بطحایى ســراغ دارم همان چیزى 
 که در نامه استعفا آمده، در ذهنشان بوده است. البته 
گمانه زنى هایــى را  از طیف هاى مختلف مشــاهده 
کردم، اما هرآن چــه در ذهن آقاى بطحایى بوده در 

نامه استعفا نوشته شده است.» 
درنهايت روز گذشته نامه استعفای بطحايی منتشر 
شد. او در اين نامه نوشت ه «از آنجاييکه اينجانب قصد 
کانديدايی برای نمايندگی مجلس شورای اسلامی را 
دارم و با توجه به مهلت قانونی مقرر (٩٨/٣/١٦) بدين 
وسيله اســتدعا دارم با درخواست استعفای اينجانب 
موافقت فرماييد.از اينکه با اعتماد به اينجانب، فرصت 
همراهی بــا دولت دوازدهم و خدمــت را برايم فراهم 

آورديد، بسيار سپاسگزارم.»

خبرى که اول تکذیب، بعد تأیید و درنهایت علت آن توضیح داده شد

ماجراى استعفاى غیرمنتظره آقاى وزیر 
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رهبر انقلاب روز چهارشنبه در ديدار جمعی از مسئولان نظام، ســفرای کشورهای اسلامی و قشرهای 
مختلف مردم، پيام عيد فطر را اتحاد و همبستگی کشورهای اسلامی و بازگشت به مضمون «امت مسلمان» 
خواندند. ايشان در بخشی از بيانات شان ضمن توصيه به برخی کشورهای اسلامی که به دنبال سازش با رژيم 
صهيونيستی و اختلاف افکنی هستند، با يادآوری پيشنهاد جمهوری اسلامی برای نظرخواهی از ساکنان 
مسلمان، مسيحی و يهودی فلسطين و همچنين از آوارگان فلسطينی درباره چارچوب نظام حکومتی اين 
کشور تأکيد کردند: «مبارزه ملت فلسطين بايد تا آن روز ادامه پيدا کند و به لطف الهی در اين مبارزه مسالمت 

آميز و انسانی و مورد قبول همه عُرف های عاقل عالم، ملت فلسطين پيروز نهايی خواهد بود.»

شروع صفحه آرايی
مدير مسئولسردبيرمعاون سر دبيردبير سرويسصفحه  آرا: ؟؟؟۴۵ / ۱۶

اتمام صفحه آرايی
۱۷ / ۴۵

شروع صفحه آرايی:  ؟؟ / ؟؟
اتمام صفحه آرايی:  ؟؟ / ؟؟

در هـر اتاقى ، محل هـاى امن 
را مشـخص کنیـد  ( مثـلاً زیر 
یـک میـز محکـم یـا کنـار 
یا دیوارهـاى مجاور  سـتونها 

 . ( نها آ
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خرید مسکن
 تبدیل به رؤیا شده است

 محمدرضــا رضايی، 
رئیس کمیسیون عمران 
مســکن  «خرید  گفت: 
براى بسیارى از خانوارها 
به یک رویا تبدیل شــده  
است. متاسفانه بسیارى از دستگاه ها على رغم 
دســتور رئیس جمهورى از واگــذارى اراضى 
خود به وزارت راه وشهرسازى سر باز مى زنند. 
وزارت  اختیــار  در  بایــد  اراضــى  ایــن 
راه وشهرســازى قرار بگیرد تا بخش خصوصى 
براى ساخت مســکن انگیزه داشــته باشد و 
مشــارکت کند. اگــر مبنا و شــاخصى براى 
تعیین اجاره بها  وجود داشــته باشد، تعزیرات 
نظارت دقیق تــرى مى تواند بر بازار داشــته 

باشد.»      

پرستوبازى در قاموس ما نیست
 عــزت االله ضرغامی، 
اسبق صداوسیما  رئیس 
و عضو شورایعالى انقلاب 
صفحــه  در  فرهنگــى 
شــخصى توییتر خود با 
اشاره به حواشــى ماجراى نجفى و قتل میترا 
استاد نوشت: «پرستو بازى مثل سلاح کشتار 
جمعى، در قاموس ما نیست. به رغم انتقاداتم 
به برخى شیوه هاى امنیتى اطلاعاتى، معتقدم 
که این ممنوعیــت از نقاط قوت و قابل افتخار 
آنان است. مطلعم که آمار پرستوهاى دیگران، 
به سیاســیون منتقــل مى شــود. برخى پند 

مى گیرند و برخى ملال!»

این بار زور بالاى سرشان است!
عضو  زهرا ســاعی،   
کمیســیون اجتماعــى 
«قانون  گفــت:  مجلس 
بکارگیــرى  منــع 
بازنشستگان بسیار مهم 
اســت و با ماه ها تلاش ما توانستیم در مجلس 
آن را به تصویب برســانیم. این قانون مى تواند 
بسیارى از مشکلات را حل کند، دوست ندارم 
چنین چیزى را بگویم، اما افرادى که مشمول 
قانون بازنشستگى هســتند و حاضر به ترك 
صندلى هاى خود نیستند، باید بدانند این بار 
دیگر زور بالاى سرشان است. تا قبل از تصویب 
قانون منع بکارگیرى بازنشســتگان با مدیران 
براى این که جوانــان را به عرصــه راه دهند، 
صحبت مى کردیم، عقلاى ما تاکید مى کردند 
کــه جوانان بایــد بیایند و حضــرت آقا روى 
جوانگرایى به طور مدام تاکید مى کردند، اما با 
آمدن ایــن قانون آنــان ملزم بــه رعایت آن 

شدند.» 

مقام معظم رهبرى:

ملت فلسطین 
پیروز نهایى 
خواهد بود


